



For immediate distribution – 2 October 2009 – Spanish version follows

Nicaragua: ARTICLE 19 and Partners’ Submission to UN Universal Periodic Review

ARTICLE 19 has tabled a Submission to the first Universal Periodic Review for Nicaragua (UPR) by the Human Rights Council in February 2010. In partnership with the Nicaraguan Centre for Human Rights (CENIDH), the Centre for Investigation and Communication (CINCO), and Violeta Barrios de Chamorro Foundation (FVBCH), the Submission analyses freedom of expression in Nicaragua.

There is growing government intolerance towards an open and vibrant media in Nicaragua. In recent years, various groups have increasingly reacted to criticism and dissent by threatening, harassing and engaging in violence against journalists, political activists and human rights defenders.

ARTICLE 19’s Submission highlights how a lack of free and open democratic debate in Nicaragua presents a serious obstacle to the promotion of freedom of expression, along with all other human rights.

The Submission recommends the following:

- Effective measures must be adopted to protect journalists, human rights defenders and other social commentators from attacks aimed at silencing them. Where such attacks do take place, effective investigations must be undertaken to identify and punish those responsible.
- The telecommunications law must be substantially amended to establish an independent body to regulate broadcasting according to the public interest. Auctioning of licenses should be stopped and, instead, a fair and transparent licensing process, based on clear and pre-established public interest considerations, including diversity, should be put in place.
- The telecommunications law must also require the relevant regulatory bodies to adopt a global plan for assigning broadcasting frequencies to all three types of broadcasters – public, private and community. Effective measures must also be put in place to limit concentration of media ownership, including by taking advantage of the digital switchover.
- Community broadcasting must be explicitly recognised and promoted in law. Special licensing procedures and rules for community broadcasters, which are adapted to their specific circumstances, must be adopted so that they do not have to compete for licenses against private actors.

- Effective measures must be taken, through the necessary institutional framework, to implement the right to information law. The law must be amended to bring it into line with international standards.
- Criminal defamation must be abolished and other restrictions on freedom of expression must be reviewed to ensure that they conform to international standards.
- The allocation of official advertising must be subject to regulation in order to ensure that it is based on fair and objective criteria, rather than the editorial line of media outlets.
- The rule that journalists must be members of the Nicaragua Journalists' Association, and meet certain criteria to practise journalism must be abolished.

The seventh session of the UPR in February 2010 will be the first time that Nicaragua has been reviewed by the UN Human Rights Council. The UPR process was created to allow member states to evaluate each other. All members are equal in standing within the mechanism, regardless of size or economic positioning.

NOTES TO EDITORS:

- To read the full submission, go to:
<http://www.article19.org/pdfs/submissions/nicaragua-upr-submission.pdf>
 - For more information, please contact Omar Rábago, ARTICLE 19 Mexico and Central America Officer, omar@article19.org, + 55 52 10 54 92 93 ext. 102
 - ARTICLE 19 is an independent human rights organisation that works around the world to protect and promote the right to freedom of expression. It takes its name from Article 19 of the Universal Declaration of Human Rights, which guarantees free speech.
-



Para distribución inmediata – 2 de octubre 2009

Nicaragua: ARTICLE 19 y Socios Presentan Informe para el Examen Periódico Universal de la ONU

ARTICLE 19 presentó un informe para el primer Examen Periódico Universal de Nicaragua ante el Consejo de Derechos Humanos en febrero de 2010. También suscribieron dicho documento el Centro Nicaragüense de Derechos Humanos (CENIDH), el Centro de Investigación de la Comunicación (CINCO) y la Fundación Violeta Barrios de Chamorro (FVBCH), el informe analiza la situación que guarda la libertad de expresión en el país.

Se ha incrementado la intolerancia gubernamental hacia la crítica y el disenso en Nicaragua. En años recientes el país ha experimentado un aumento en el número de amenazas y agresiones en contra de periodistas y defensores de derechos humanos.

La propuesta de ARTICLE 19 señala como la falta de un debate democrático abierto en Nicaragua es un serio obstáculo para la promoción de la libertad de expresión, al igual que otros derechos humanos fundamentales.

El informe recomienda lo siguiente:

- Se deben adoptar medidas efectivas para proteger a los periodistas, defensores de derechos humanos y comunicadores sociales. Y cuando existan ataques, llevar a cabo investigaciones efectivas para prevenir, investigar y castigar las agresiones que tienen lugar dentro de su jurisdicción.
- La Ley de Telecomunicaciones debe establecer órgano independiente que regule las transmisiones públicas. Las licitaciones deberían ser eliminadas y en su lugar establecer procesos justos y transparentes, basados en criterios preestablecidos de que consideren el interés público, incluyendo diversidad.
- La Ley también deberá requerir a los órganos reguladores adoptar un plan para la asignación de frecuencias de telecomunicaciones entre los tres tipos que deberían de estar contemplados –públicas, privadas y comunitarias. Medidas efectivas deberán llevarse a cabo para evitar la concentración de medios, para limitar la concentración de la propiedad de los medios de comunicación.
- Los medios comunitarios deben de ser explícitamente reconocidos y promovidos en la ley. La asignación de procedimientos de otorgamiento de licencias y sus reglas, deben de adaptarse a las a sus circunstancias particulares para que no compitan en contra de sectores privados para licencias.
- Medidas efectivas deben de llevarse a cabo, incluyendo el necesario marco legal, para implementar la ley de derecho al acceso a la información. Deberán de hacerse las reformas necesarias para que la ley cumpla con todos los estándares internacionales.
- Despenalizar la difamación y otras restricciones a los contenidos en libertad de expresión para garantizar su armonización con estándares internacionales.
- La asignación de la publicidad oficial debe de estar sujeta a regulación para garantizar criterios objetivos y justos, a pesar de la línea editorial de los medios de comunicación.
- El reglamento del Colegio de Periodista de Nicaragua debe de cumplir con los criterios y estándares internacionales y la colegiación obligatoria debe de ser eliminada.

La séptima sesión del EPU en febrero de 2010 será la primera vez que Nicaragua sea examinada por el Consejo de Derechos Humanos de la ONU. El EPU fue creado para permitir que los estados parte del Consejo puedan ser evaluados por los demás países en materia de derechos humanos. Todos los estados son iguales ante el mecanismo, sin importar la dimensión geográfica o la posición económica.

FURTHER INFORMATION:

- <http://www.article19.org/pdfs/submissions/nicaragua-upr-submission.pdf>

- Para mayor información: contactar a Omar Rábago, ARTICLE 19 México and Central América, omar@article19.org, + 55 52 10 54 92 93 ext. 102
- ARTICLE 19 es una organización internacional de derechos humanos con un mandato específico en la promoción y defensa de la libertad de expresión.